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ABSTRACT

Grid computing aims at exploiting the available resources in computer 
networks for executing distributed and complex problems. The grid 
computing environment is an open and dynamic environment, where a new 
node can join the network at any time while other nodes may leave the 
network, thus resource and job management in this environment can be 
complex tasks. 

This research aims at using agent technology to optimize the control and 
exploitation of available resources in the grid computing environment and 
facilitate monitoring of jobs that are executing on it. 

A primary grid computing environment has been developed using agent 
technology. Since multi-agent systems are suitable for solving problems on 
open and dynamic environments, it is expected that the integration of grid 
computing technology and multi-agent technology will lead to a better 
management of the available resources in the environment. The proposed 
environment is comprised of three parts: construction of the network, 
establishing monitoring nodes, and executing the distributed task.

The proposed environment was implemented in two phases; the first phase 
was implemented on a virtual network; and the second was the 
implementation on a real network comprised of four hosts, with similar 
specifications connected in a local area network. Each of the hosts is using the 
Linux operating system. The Proposed environment was tested by running a 
parallel matrix multiplication application, using the MPI technology. 
Different dimensions of these matrices were used and the program was 
divided into a different number of processes for three different cases, namely: 
(1) Implementing the program in one host; (2) Implementing the program in 
four hosts using the traditional techniques and (3) Implementing the program 
in four hosts using the proposed environment.

Results obtained indicate that better resource management has been 
achieved using the developed environment. Selection of nodes to execute a 
job is done automatically at execution time by checking the current status of 
the node. Better job management has been achieved also. If there is not 
enough resources to execute a job it is scheduled until resources are found, 
the client is notified of such an action. 

It is recommended that multi-agent negotiation techniques be used to 
achieve better control over distributed resources and jobs. Development of a 
security model for new environment is also needed.
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المستخلص

 الحاسسسوب شبكات في المتاحة الموارد إستغلل  إلى الشبكية الحوسبة تهدف
 مفتوحسسة بيئسسة هسي الشسبكية الحوسسسبة المعقسدة. وبيئسة و الموزعة البرامج لتنفيذ

 فسسي آخسسر إلسسى حيسسن مسسن الشبكة إلى جديدة عقد تنضم حيث باستمرار، ومتغيرة
 المصسسادر ادارة عمليسسة مسسن جعل ظروفها. مما لتغير نسبة أخرى عقد تخرج حين

ًا البيئة هذه في البرامج تنفيذ و المتاحة التعقيد. في غاية أمر
 ادارة فسسي التحكسسم لزيسسادة السسوكلء  تقانسسة اسسستخدام إلسسى البحسسث هسسذا يهسسدف
 الحوسسسبة بيئسسة فسسي البرامسسج تنفيسسذ متابعسسة تسسسهيل و المتاحسسة المسسوارد واستغلل 
الشبكية.

 تقانسسة باسسستخدام الشسسبكية للحوسسسبة ابتدائيسسة بيئسسة تطسسوير البحسسث هذا في تم
 المفتوحسسة البيئات تناسب المتعددين الوكلء  أنظمة أن إلى بالنظر ذلك و الوكلء ،

 و الشسسبكة، انشسساء  هي رئيسية أجزاء  ثةلثةة من المقترحة البيئة والمتغيرة. وتتكون
بها. الموزعة المهام تنفيذ و بالشبكة، الموجودة العقد مراقبة
 امسا افتراضسسية، شسبكة فسي مرحلسستين: الولسى علسى المقترحسة البيئة تنفيذ تم
 مواصسفات ذات عقسد أربعسة مسن مكونسة حقيقيسة شبكة في التنفيذ تم فقد الثانية

 البيئسسة اختبسسار لينكس. تسسم التشغيل نظام بها و محلية شبكة في موصلة متشابهة
 تم ). حيثMPI( الرسائل تمرير واجهة بتقنية مصفوفات ضرب برنامج بإستخدام
 مختلسسف عسسدد إلسسى البرنامج تقسيم المصفوفات. تم لهذه مختلفة أبعاد استخدام

 أربعسسة و واحسسد، جهسساز فسسي البرنامسسج تنفيذ هي مختلفة حالت لثلث  العمليات من
المقترحة. البيئة بإستخدام اجهزة أربعة و التقليدية، الطرق بإستخدام اجهزة

 بسسالموارد أفضل تحكم تحقيق أمكن أنه إلى إليها التوصل تم التي النتائج تشير
 برنامسج لتنفيسذ العقسد اختيسار أن حيسث تطويرها، تم التي البيئة باستخدام المتاحة

 إذا أنه للعقدة. كما الراهنة الحالة فحص طريق عن البرنامج تنفيذ أثةناء  يتم معين
 "غيرمتصسسل. الحالة إلى العقدة هذه حالة تغيير يتم فإنه معينة لعقدة توقف حدث 
ًا لوحظ  هسسذا جدولسسة تتسسم معيسسن برنامسسج لتنفيسسذ كافيسسة مسسوارد توجد لم إذا أنه ايض

ًا للتنفيذ البرنامج بذلك. العميل إعلم يتم و لحق
 التفساوض تقنيسة باسستخدام نوصسي الموزعة البرامج و بالموراد التحكم لزيادة

 للبيئسسة حماية نظام بتطوير نوصي المتعددين. كما الوكلء  انظمة في المستخدمة
الجديدة.
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